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noviny
Vážení a milí spoluobčané,
nedávno jsme přivítali nový rok 2024 a nyní 
jsme již v jeho čtvrtině a vítáme jaro.
První přínosnou akcí v novém roce byla 
tradiční Tříkrálová sbírka. Čtyři skupin-
ky koledníků obešly vesnici, a přestože jim 
počasí nepřálo a pršelo, vybraly krásných 
42 414,- Kč.

Se začátkem nového roku se také rozběhly 
první investiční akce. V areálu Na Koupali-
šti začala oprava sociálního zázemí - sprch 
a toalet. Bude nutné vyměnit také pokladní 
systém, který již dosloužil.

U badmintonové haly započala realizace 
přístavby sociálního zázemí a také nové-
ho schodiště, které povede od chodníku při 
hlavní komunikaci směrem dolů k badminto-
nové hale, a usnadní tak přístup k ní zejména 
dětem ze základní a mateřské školy.

Přístavba ke stávající badmintonové hale 
bude obsahovat dámské a pánské šatny, 
sprchy, toalety a technickou místnost – ná-
řaďovnu. Rozpočet této stavby činí 3 472 
659,- Kč. Zlínský kraj na tuto akci přispěl in-
vestiční dotací z Fondu Zlínského kraje část-
kou 1 000 000,- Kč. Termín dokončení staveb-
ních prací je plánován na 30.6.2024.

Badmintonová hala je stále v provozu, tudíž 
není žádné omezení ve využívání jejích pro-
stor. Změnil se dočasně jen přístup do haly, 
konkrétně z boční strany od Horáčků.

Sazovicemi projíždí stále více vozidel, kte-
rá nedodržují předepsanou rychlost 
v  obci a ohrožují tím bezpečnost. Proti 
těmto nezodpovědným řidičům se dá jen 
těžce bojovat. Přesto se tomuto bezohled-
nému chování pokusíme předejít umístě-
ním měřičů rychlosti na začátek vjezdů 
do obce jak ze strany od Tečovic, tak i od 
Mysločovic.

Také vozidla, která přijíždějí směrem z Buňo-
va, budou „zbržděna“ zpomalovacím pra-
hem, který bude umístěn nad odbočkou 
k machovskému rybníku směrem k Buňovu.

Dále do konce srpna proběhne položení 
veřejného osvětlení do země v ulici smě-
řující od obecního úřadu k zemědělskému 
družstvu a dále v ulici kolem vody směrem 
k č.p.229. Zároveň dojde ke zbudování pří-
pojky k přečerpávací stanici. 

Jistě jste si všimli také nových webových 
stránek naší obce. Pokud vás zajímá, co se 
bude dít u nás i v okolních vesnicích, může-
te se registrovat k odběru aktualit přímo na 
stránkách obce, kde naleznete tlačítko „při-
hlásit k odběru mailem“. Následně je ve vašem 
emailu nutné zaškrtnout políčko „Potvrzuji 
seznámení s informacemi o zpracování osob-
ních údajů“ a aktuální informace budou cho-
dit přímo na váš email. Tyto aktuality můžete 
najít také na našem obecním facebooku.

Novinkou pro vaši větší informovanost bude 
v blízké době pořízení elektronické úřední 
desky. 

Jelikož jaro vybízí k úklidu, i my chceme mít 
čistou a uklizenou obec. Proto jsme se při-
pojili k projektu Ukliďme Česko. Tímto chci 
pozvat všechny dobrovolníky, kterým není 
naše okolí lhostejné, na úklid okolí naší obce. 
Akce „UKLIĎME SAZOVICE“ se bude ko-
nat 5.4.2024. Sejdeme se u obecního úřadu 
v 16:00 hodin a po skončení úklidu si za odmě-
nu na výletišti Zahrázovo opečeme špekáčky.

S jarem také přicházejí první svátky – Veli-
konoce. Mužům a chlapcům přeji bohatou 
pomlázku, ženám a dívkám pak symbolic-
ké vyšlehání, které nás ženy má omladit 
a zkrásnit. Prožijte tyto svátky v pohodě, 
vesele a ve zdraví.

 Ing. Michaela Vajdíková, starostka obce

Slovo starostky obce

Nové schody od hlavní cesty k badmintonové hale

Josef Hora :   
Jarní 

Ty křehké věci, jež se z jara dějí!

Jen hladit očima bys chtěl

pučící jívu v líbeznosti její,

kočičky v háji, jímž jsi šel.

To mladé dni se připravují k dílu, 

To krása jara věští letní sílu.

Panenské jívy! Oči okouzlené,

Když sladkost hájů vítr na rty žene!
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Odpadové hospodářství obce Sazovice
Obecní sazby a poplatky jsou základním pi-
lířem financování místních samospráv. V pří-
padě obce Sazovice je důležité porozumět, 
jaké faktory ovlivňují stanovení sazeb a jaké 
hlavní důvody stojí za tímto rozhodnutím. To 
se samozřejmě týká i odpadového hospo-
dářství, kde zastupitelstvo obce v  listopadu 
2022 schválilo místní poplatek za obecní 
systém odpadového hospodářství, částku 
1000,-Kč za osobu a kalendářní rok. V obec-
ním zpravodaji byl zveřejněn rozbor finan-
cování, který níže doplňujeme o zhodno-
cení roku 2023. Správa odpadů a udržování 
čistoty veřejných prostor jsou nezbytné pro 
zachování životního prostředí a zdraví oby-
vatel. Sazby jsou využity k financování těchto 
služeb a k podpoře recyklace.
Vyhodnocení odpadového hospodářství 
obce je pravidelně zveřejňováno na obec-
ních stránkách, za roky 2020 až 2023 je do-
stupné na adrese: https://www.sazovice.cz/
sberny-dvur-trideneho-odpadu. 
Za poslední čtyři roky náklady na likvidaci 
odpadu činily:
2020 – 689 886 Kč    
2021 – 855 439 Kč (nárůst 24 % oproti před-
chozímu roku) 
2022 – 1 156 000 Kč (nárůst 35 % oproti 
předchozímu roku) při příjmech 635 000 Kč 
(z toho 137 000 činí příspěvek za třídění)
2023 – 1 585 515 (nárůst 27 % oproti před-
chozímu roku) při příjmech 1 306 845 Kč 
(z toho 288 000 příspěvek za třídění)

Náklady na obyvatele:
• rok 2022 1400 Kč/osobu (826 obyvatel 

obce) zpětný příspěvek 170 Kč = 1230 Kč/
osobu ročně 

•  rok 2023 1898 Kč/osobu (835 obyvatel 
obce) zpětný příspěvek 342 Kč = 1556 Kč/
osobu ročně 

Stále platí, že obec trvale systém likvida-
ce odpadů poměrně výrazně dotuje ze 
svého rozpočtu, za rok 2022 to bylo 50 % 
nákladů, za rok 2023 i přes významné 
navýšení poplatku činí podíl obce stále 
35 %.
Množství likvidovaného odpadu činilo za rok 
2022 cca 713 t/rok, za rok 2023 cca 780 t/
rok. Nárůst množství odpadu je tedy vyš-

ší (9%) než by odpovídalo meziročnímu 
zvýšení počtu obyvatel (cca 1%). Největší 
podíl stále činí bioodpad, kde došlo k mezi-
ročními poklesu podílu z 55 % na 48 %.
Z níže uvedeného je zřejmé, že množství li-
kvidovaného odpadu rostlo významněji, než 
by odpovídalo nárůstu počtu obyvatel, což 
za příznivou skutečnost považovat nelze. Po-
zitivním faktem je dvojnásobný příspěvek do 
systému od kolektivního systému EKO-KOM. 
Obec Sazovice rovněž ode-
vzdala ke znovuvyužití 5328 
kg elektrozařízení.
Dovolujeme si rovněž zo-
pakovat a zdůraznit již 
oznámenou skutečnost, že 
v rámci svozů odpadu spo-
lečností Technické služby 
Zlínsko, s.r.o. (TS), dojde od 
1. 7. 2024 k ukončení výsy-
pů kovových nádob na ko-
munální odpad v obci. 
Jedná se především o ná-
doby na směsný komunální 
odpad o objemu 110 l, příp. 
jiných kovových, nestan-
dardních nebo upravova-
ných nádob. Proto žádáme 
občany, aby si opatřili nádo-
by nové. Do 15.4. si mohou 
zájemci nádobu ještě objed-
nat na Obecním úřadě.
Některé obce již kovové ná-
doby delší dobu nepouží-
vají, nová svozová technika, 
kterou umožnuje evidence 
a vážení jednotlivých výsy-
pů, je standardně nastave-
na na typizované plastové 
nádoby, čipování nádob, ke 
kterému většina obcí přistupuje, je na kovo-
vé nádoby dražší a složitější.
Potřeba likvidace popela se neustále snižuje 
a hlavně teplý popel nepatří ani do kovo-
vých nádob.
Z výše uvedeného je zřejmé, že likvidace 
odpadů z obce je poměrně nákladná, došlo 
také k přesunu poplatku do základní sazby 
DPH 21%. Poplatek za občana není pouze za 
vývoz popelnic, ale také za likvidaci odpadů 
ze sběrného dvora.

TS evidují počty výsypů, není tedy nutno 
v každý termín nechat popelnici vyvézt. 
I tento přístup znamená snížení nákladů. 
Mnoho odpadu je možno dopravit na sběrný 
dvůr, kde dojde k jeho vytřídění.
Skutečností je, že aktuální systém není adres-
ný, jde o kolektivní zodpovědnost či nezod-
povědnost.
V minulém článku byla zmíněna možnost za-
vedení Motivačního a evidenčního systému 

pro odpadové hospodářství (MESOH), který 
je v mnoha obcích celkem úspěšně využíván. 
Faktem je, že tento systém je adresný, nicmé-
ně vyžaduje počáteční investici, nese s sebou 
náklady na provoz i zodpovědný přístup ob-
čanů, včetně nároků na aktivní přístup k při-
hlášení se k systému. Nejedná se o zázračné 
řešení, je třeba pečlivě zvážit, zda se vydat 
touto cestou, monitoring také něco stojí. Tla-
ky na cenu za likvidaci odpadu budou zřejmě 
i nadále, vliv bude mít zajisté i připravované 
zálohování PET lahví či nápojových plecho-
vek, připravuje se omezení skládkování atd.
Třídění odpadu je jediná cesta. S každou tu-
nou odpadu, která nebude muset být likvi-
dována na skládce ve spalovně či jinde, díky 
kladnému přístupu občanů k životnímu stylu 
a ekologii, bude nižší tlak na nárůst ceny. To 
platí samozřejmě i obráceně.
Děkujeme, že pomáháte chránit životní pro-
středí a šetřit přírodní zdroje.

 Dušan Novotný

Rok 2022 Rok 2023

Skladba nákladů je následující:

Vývoz popelnic 34,4 30,3 %

Papír, plast, sklo, objemný + stavební odpad, železo 40,7 42 %

Nebezpečný odpad 2,6 1,6 %

Bio odpad 9,3 12 %

Správa sběrného dvora 13 14,1 %
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JAK ŠEL ČAS 

Poslední akce roku 2023
Prosincové číslo Sazovických novin vyšlo uprostřed měsíce, a tak nemohlo informovat o řadě akcí, které proběhly až po jeho uzávěrce.  
Proto o nich píšeme až nyní.

Zvěřinové hody (24.11.)
Pohostinství U Vítka v Sazovicích pořádá zvě-
řinové hody pravidelně od r. 2000, s jedinou 
„covidovou“ přestávkou. Pokaždé se na nich 
sejde kolem 130 návštěvníků, kteří si vybírají 
z pěti druhů hotových jídel a 3-4 druhů mi-

nutek. Jídla jsou připravena ze všech druhů 
zvěřiny - srnčího, dančího, jeleního, kančího, 
zaječího i bažantího masa. K dobré zábavě 
vždy přispívá také cimbálová muzika. Nejdří-
ve CM Radovan z Napajedel a v posledních 
letech sazovická CM Luňák s primáškou Bar-

borou Paštěkovou. Svými písněmi z Moravy 
i Slovenska dovede hosty rozjařit a rozvese-
lit, takže celý sál nejen zpívá, ale také tancuje. 
Zvěřinovky se tak v naší obci staly příjemnou 
podzimní tradicí, která se opakovala i v uply-
nulém roce 2023.

Adventní dílny (25.11.)
Adventní dílny pořádané spolkem Gučabab 
navštěvuje každý rok velké množství zájem-
ců, zejména žen a maminek s dětmi. Nejinak 
tomu bylo i loni. V sále OÚ na ně čekalo mnoho 
perfektně připraveného materiálu pro jejich 
vánoční tvoření : větvičky různých jehličnanů, 
zavařovací sklenice vylité zevnitř bílou barvou 
a připravené tak na výrobu lampiček zdobe-

ných ubrouskovou technikou (ubrousků s vá-
nočními motivy a obrázky byl velký výběr), 
svíce, stuhy, porty, vánoční koule a kouličky, 
třpytivé hvězdičky a spousta dalších ozdob. 
Pod rukama účastníků vznikaly za pomoci le-
pidel, tavných pistolí, nůžek i dalších pomůcek, 
a především díky zasvěceným radám pořada-
telek, krásné adventní věnce, závěsy na dveře, 
svícny, skleněné lampy a mnoho dalších de-

korací. Určitě přinesly radost nejen samotným 
tvůrcům, ale jako dárek také jejich blízkým.
K příjemné a srdečné atmosféře v sále přispělo 
určitě také pohoštění, které členky spolku při-
pravily: koláče a řezy, k pití káva, čaj nebo sva-
řák. Dílny potěšily malé i velké nejen hezkými 
výrobky, které si odnášeli, ale také pěkným po-
citem ze setkání a pobesedování se známými 
a přáteli. Dýchla na ně tak předvánoční nálada.

Rozsvícení vánočního stromu (1.12.)
Vánoční strom před obecním úřadem se popr-
vé rozzářil v pátečním podvečeru 1. prosince. 
Rozsvícení stromu i vedle postaveného betlé-
mu sledovalo mnoho lidí, zvláště rodičů s dět-
mi, které se už nemohly dočkat ohlášeného 
příchodu Mikuláše a jeho nadílky. Předtím ale 

bylo třeba zahájit advent a  o  to se postaraly 
děti sazovické ZŠ a MŠ. Před betlémem zazpí-
valy několik písní a koled a tím potěšily své ro-
diče, kteří vše dokumentovali – fotili a natáčeli.
A pak už dorazil sv. Mikuláš v doprovodu ně-
kolika čertů a andělů. Představovala ho paní 
Svatava Drdová, která to s dětmi opravdu 

umí, a tak si okolostojící vyslechli nejen bás-
ničky a písničky, ale také vtipné rozhovory 
mezi „svatým“ a dětmi. Nadílky od obce se 
dočkali  všichni, malí i ti větší. Také pohoštění 
bylo připraveno pro všechny přítomné. Bylo 
tu ovoce, linecké pečivo, čaj i horký svařák. 
A nechyběla ani dobrá nálada.

Tvoření se podařilo

Přišel Mikuláš

V tvůrčím zápalu

Andílci s nadílkouPo roce zase svítil
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Vánoční jarmark (16.12.)
Prostranství před obecním úřadem se16. pro-
since zase stalo dějistěm sazovického vánoč-
ního jarmarku, který bývá každoročně hojně 
navštíven domácími i přespolními. Zahájila 
jej paní starostka a následovalo společné 
vystoupení dětí z DFS Konopka, dospělých 
zpěvaček – kolednic a MPS Hlahol Mysločo-
vice, které doprovázela CM Luňák. Jejich pís-
ně i texty byly samozřejmě vánočně laděny.                                                                                                              
Už den předtím postavili hasiči 16 stánků, 
které pak obsadili většinou místní prodej-
ci. V nabídce převažovaly potravinářské 
výrobky – zabijačkové speciality (jitrnice, 
jelita, škvarky, sádlo), uzeniny a klobásky, 
popcorn, koláčky, palačinky či frgály, po 
kterých se jen zaprášilo. Velký zájem byl 
i  o medové výrobky místních včelařů, kteří 
prodávali také horkou medovinu. U stánků 
bylo k dostání i pivo, víno, káva, čaj nebo 
svařák, jehož vůně společně s vůní uzenin 
dráždila chuťové buňky všech návštěvníků.                                                                                                        
Svůj stánek s drobnými dárky, přáníčky 
a sladkostmi měla na trhu i ZŠ a MŠ Sa-
zovice, byl tu stánek s umělecky zdobe-
nými perníčky, do nichž byl hřích se za-

kousnout, stánek s drogérií a kosmetikou 
nebo stánek s ručně vyráběnými svíčkami 
a textilními vánočními dekoracemi. Lido-
vý ráz měly krásné výrobky z modrotisku.                                                                                                              

V časném zimním soumraku se rozsvítil i zase 
o kus vyšší vánoční strom a betlém  se svatou 
rodinou i ovečkami a mnozí si v tu chvíli uvě-
domili, že Vánoce jsou už za týden…

Česko zpívá koledy (13.12.)
Sazovice se také zapojily do adventní akce 
Českého rozhlasu s názvem Česko zpívá 
koledy. Iniciovala ji knihovnice p. Marie Or-
dáňová. V podvečer 13. prosince se v prosto-
rách obecní knihovny sešly maminky s dět-
mi i starší ženy, a dokonce se dostavili i dva 
tatínkové, celkem téměř dvacet lidí. Každý 
přítomný dostal do ruky předem vytištěné 
texty písní a koled  a společně s rozhlasem 
se všichni pustili do zpěvu. Bylo hezké před-
stavit si, kolik lidí v  celém Česku dělá právě 
totéž… 
Po „koncertu“ následovala beseda s pohoš-
těním. V příjemném prostředí knihovny

zavoněla káva a vánoční cukroví, pilo 
se i víno a minerálky, společnou poho-

du si užívali všichni, kdo se do knihovny  
vypravili.

Výstava v muzeu (16. – 18.12)
Doprovodnou akcí vánočního jarmarku byla 
výstava perníkového betlému v místním mu-
zeu. Inspirací pro jeho vytvoření byl papírový 
betlém malířky Marie Fischerové -Kvěchové. 
Jeho vystříhané obrázky byly nalepeny na 
upečené  a bíle ozdobené perníkové tvary, 

které byly následně zapíchnuty pomocí špej-
lí do podložky z polystyrenu. Byl tak sestaven 
starodávný betlém s Ježíškem v jesličkách, 
Pannou Marií a svatým Josefem, oslíkem 
a volečkem, anděly, třemi králi, pastýři, oveč-
kami, daráčky a dalšími lidovými postavička-
mi, který zaujal malé i velké návštěvníky. Se-

šlo se jich něco přes dvacet a byli mezi nimi 
dokonce i domácí…V dalších dnech si bet-
lém i vánočně vyzdobené muzeum prohléd-
ly také děti z místní ZŠ a MŠ, které v tomto 
čase přicházejí do muzea téměř pravidelně. 
Tentokrát jejich počet rozšířily i děti DFS Ko-
nopka se svými vedoucími.

Medovina zahřeje

Ústřední motiv betlémuStarodávné Vánoce

My jsme holky šikovné

Všechno je tu hezké

Školní stánek Zima nám rozhodně není

Česko zpívá koledyKoledujeme v knihovně
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Vánoční koncert v sazovickém 
kostele (28.12.)  
V čase Vánoc na sklonku roku 2023 se kruho-
vým prostorem kostela sv. Václava rozezněly 
písně v podání pěveckého sboru VOC – ALL 
a folkové kapely HOSTBAND.  Ve čtvrtek 28. 
prosince se ještě před koncertem všichni pří-
tomní ztišili při vzpomínce na tragické udá-
losti na filozofické fakultě i v klánovickém 
lese a výtěžek koncertu byl pak zaslán na 
konta obětí.

VOC-ALL zahájil koncert pestrou směsicí 
vánočních koled z celé Evropy – zazněla an-
gličtina, polština, italština, němčina a samo-
zřejmě i čeština.  Sbor, který napolovic zre-
dukovala nemoc a pracovní povinnosti, tak 
připomenul, že narození Ježíše se slaví po ce-
lém světě. Poslední píseň, známou Půlnoční, 
zazpíval VOC-ALL společně s HOSTBANDEM, 
který si „vzal slovo“ a dál rozvíjel slavnostní 
vánoční atmosféru v jedinečném prostředí 
sazovického kostela. Úvodní písní byla mod-
litba Světlo čisté a pak následovalo téměř 

dvacet písní převážně s vánoční tématikou. 
Některé HOSTBAND převzal od známějších 
kapel, ale polovina písní byla z vlastní tvorby. 
Na závěr zazněla opět modlitba, tentokrát od 
básníka Jana Skácela, zhudebněná Petrem 
Ulrychem. A úplně na konec zazpívala Jana 
Zapletalová velebnou píseň Věry Martinové 
Ó pane náš.   Dozněla poslední píseň, utichl 
poslední potlesk, ale ještě dlouho v chrámu 
i v myslích posluchačů setrvávala slavnostní 
vánoční atmosféra.

Mgr. Michal Mynář

Pěvecký sbor VOC-ALLHudební skupina Hostband

Závěr roku 2023 v našem 
kostele
Ukončení kalendářního roku 2023 bylo  
v kostele sv. Václava opravdu bohaté.
Na druhý svátek vánoční – 26. 12. byla  
v našem kostele sloužena ranní mše svatá. 
Kostel byl opravdu plný, včetně obou kůrů. 
Je chvályhodné, že jste si přišli v tak hojném 
počtu pro kněžské požehnání z rukou pana 
faráře Michala Šálka, a tak důstojně oslavili 
vánoční svátky. 
Potom následoval vánoční koncert. Mů-
žeme říci, že i koncerty ve vánoční době se 
v našem kostele staly tradicí. A tak jsme si 
ve čtvrtek 28. prosince 2023  v odpoledních  

hodinách přišli poslechnout známé i netra-
diční vánoční koledy a písně v podání pě-
veckého sboru VOC-ALL a folkové kapely 
HOSTBAND. 
Program a atmosféru koncertu popisuje ve 
svém samostatném článku vyčerpávající 
formou pan Michal Mynář, Mgr.
O tyto vánoční koncerty je vždy velký zá-
jem, jak vidíte na přiložených fotografiích.
A to už tady máme opravdu konec roku, tzn. 
31.12.2023. S tímto posledním dnem v roce 
je u nás už tradičně spojeno ZVONKOHRA-
NÍ. Odpoledne se sejdeme u kostela a náš 
pan varhaník Antonín Žůrek hraje na zvonky 
ty nejznámější lidové koledy. Všichni si „od 

plic“ zazpíváme, vzájemně si popřejeme do  
nového roku a takoví zvláštně spokojení se 
rozcházíme do svých domovů. Zdá se, že 
každý rok je nás při zvonkohraní o trochu 
více, že přicházejí i lidé z okolí (i ze Zlína, 
od Majáku). Je krásné ukončit uplynulý rok 
alespoň takovýmto poděkováním za zvuků 
patnácti zvonků. 
V tomto roce se v květnu zase chystá osla-
va svátku sv. Zdislavy. To už všichni taky 
znáte. Budou-li další akce při našem koste-
le, budete včas informováni. 
Za spolek vám všem přeji hojnost sluníčka, 
úbytek nemocí a krásné a požehnané Veli-
konoce. 

   Marie Rapantová

První události v roce 2024 

Novoroční přípitek
Setkání sazovických občanů v novoročním 
podvečeru před obecním úřadem se stalo 
v naší obci už tradicí. Lidé se sejdou v hoj-

ném počtu, navzájem se zdraví a přejí si do 
nového roku jen to dobré. Paní starostka 
Michaela Vajdíková ve svém proslovu kro-
mě novoročního přání připomněla, co se 
obci podařilo uskutečnit v uplynulém roce i 

co plánuje v nastávajícím roce 2024. Násle-
doval ohňostroj, který přitáhl malé i velké. 
Na všechny účastníky setkání čekal také pří-
pitek do nového roku – bílé a růžové víno, 
horký svařák nebo čaj.
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Tříkrálová sbírka v obci (6.1.)
Letos měli Tři králové obchůzku hodně těž-
kou. V sobotu 6. ledna, kdy sbírka probíhala, 
od rána vytrvale pršelo, a tak koledníčkům 
brzy namokly nejen peleríny, ale především 
papírové královské koruny. Ty se následně 
i úplně rozpadly, takže nezbude, než na příští 
obchůzku vyrobit nové…
Po naší stále větší obci se na koledu vydaly 
hned 4 skupinky dětí pod vedením dospě-
lých průvodců.

1. skupina: 
Valerie Večeřová, Klára Večeřová 
a Tomáš Večeřa, vedoucí p. Marcela Večeřová                                                                                                                 
2. skupina:  
Tomáš Vajdík, Elizabeth Hynčicová, 
Tereza Kučerová, vedoucí p. Sabina Brázdilová
3. skupina: 
Sofie, Patrik a Matyáš Doleželovi,
vedoucí p. Josef Brázdil ml.
4. skupina: 
Adam Večeřa, Antonín Rozsíval, 
Tomáš Brázdil, vedoucí p. Iveta Večeřová

Výnos tříkrálové sbírky v naší obci činil  
42 414 Kč.
Všem koledníčkům i jejich doprovodu pa-
tří pochvala a velké poděkování za oběta-
vost a vytrvalost, které v letošním opravdu 
škaredém počasí byly obdivuhodné, zvlášť 
když mnohým z dětí nebylo ještě ani deset 
let.

Po skončení obchůzky čekal na děti na obec-
ním úřadě odpočinek a vydatné občerstvení 
(párek v rohlíku a teplý čaj) a pak došlo na 
příjemnější část obchůzky – velké dělení 
vykoledovaných pamlsků a dalších dobrot, 
které děti při své obchůzce dostávají od 
občanů. Koledníčci byli z bohaté odměny 
tak nadšení, že všichni budou určitě chodit 
i příští rok.

Košt slivovice a zabijačkové hody 
(20.1.)
Zima v Sazovicích probíhá ve znamení ple-
sů, ale i dalších akcí, které se s tímto obdo-
bím pojí. Několik let se v tuto dobu koná 
také košt slivovice, kterému letos o den dřív 
předcházela obecní zabijačka. A tak při koš-
tu konaném 20.ledna čekaly na návštěvníky 
kromě slivovice i jiné dobroty: ovar, prejt, 
vařené vnitřnosti, tlačenka… S pomocníky 
je připravil člen OZ p. Tomáš Ordáň. Sazovičtí 
si pochoutky mohli zakoupit v rámci vstup-
ného, a co se nesnědlo formou rautu, mohli 

si zájemci po skončení akce odkoupit domů.                                  
Účast na koštu byla opravdu hojná, jen 
platících hostů se sešlo kolem šedesáti.                                                                                                                    
Hodnocené vzorky slivovice byly očíslovány 
a bylo jich celkem 30. Tentokrát všechna oce-
nění posbírali domácí.

1. místo – Miroslav Ševčík st.
2. místo –  Václav Velísek
3. místo – Miroslav Ševčík ml.

Blahopřejeme!

Náročná a odpovědná práceKošt slivoviceSen každého masožrouta

Zmoklí, ale s úsměvem

Jsme připraveni
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A zase byl karneval (21.1.)
Dne 21.1.2024 se v Sazovicích v sále obec-
ního úřadu uskutečnil karneval pro děti. Le-
tošní téma SAFARI přilákalo přes šedesát dětí 
v různých veselých, především zvířecích kos-
týmech. A tak tu pobíhali a tančili tygři, lvi, ja-
guáři, kočky, pejsci, motýlci a berušky a jako 
vždy nespočet princezen, rytířů, dokonce 
i jeden pirát… Celý sál byl vyzdoben zvířátky 
z džungle, balónky, květinami a ve stejném 
duchu byl také připraven fotokoutek, kde se 
děti mohly nechat vyfotit a rovnou si odnést 
fotku domů na památku. Během karnevalu 
děti soutěžily a za to byly pak náležitě odmě-
něny bohatými dárkovými balíčky od spon-
zorů. Proběhlo také losování o hlavní ceny, 
dále byl po celou dobu karnevalu  připraven 

i s obsluhou stroj na výrobu popcornu, stoly 
byly plné koláčků a ovoce. V průběhu karne-
valového řádění mezi dětmi chodil a taky tan-
čil maskot Tygřík, čímž se postaral o krásnou 
atmosféru a taky o radost v dětských očích. 
Hlavním překvapením pro děti, ale i dospě-
lé bylo vystoupení kouzelníka, který doslova 
vykouzlil překvapené ale i usměvavé tváře 
všech přítomných v sále. Jeho triky a kouzla 
(např. s ohněm) malé diváky přímo fascino-
valy. Věříme, že karnevalové odpoledne plné 

tance a hudby bylo pro všechny příjemným 
zpestřením zimního času. Děkujeme všem, 
kteří nám pomohli s  organizací karnevalu, 
a také sponzorům za jejich velkorysost. 
Sponzoři: PK Instalace, Obec Sazovice, IK 
deco, Vest, MG Servis, DUDR TOOLS, MRB 
Sazovice, spol.s r.o., Vitar, Zelinger, Barum, 
Dětský svět Kroměříž, EMSEKO CZ, lifefood, 
Jakub Vald, Pavel Frydrych.

Za tým maminek Lucie Rozsívalová

Je libo snímeček?S Tygříkem by chtěl tančit každý… Kouzelnické vystoupení

Vodění medvěda (10. 2.)
Letošní masopustní radovánky a obchůzku 
maškar po dědině doprovázelo počasí jako na 
jaře. Bylo teplo, slunečno, v předzahrádkách 
už kvetly sněženky a čemeřice… Dopoled-
ne vyrazil průvod maškar s dvěma medvědy 
v čele na obchůzku po dolním konci dědiny, 
odpoledne se vydal na Padělky a  „přilehlé 
okolí“. Vedle tradičních kominářů a  pekařů 
táhli dědinou medvědáři se statnými a urost-
lými šelmami na provaze, doprovázeli je Me-
xičané v typických kloboucích a se strakatými 
ponči přes ramena. Jeden z nich jel dokonce 
na vzpínajícím se nafukovacím koni a sem tam 
bylo možné zahlédnout i jejich fešnou sqaw. 
Maškarní zvěřinec letos oživily postavičky 
medvídka Pú, oslíka Ijáčka a Tygra, nechyběl 
ani stálý účastník průvodu – opelichané kuře. 
Chybu neměl ani stařík, kterého z každé stra-
ny podpírala vetchá babka. Celému tomu 
tyátru žehnal záchodovou štětkou namáče-
nou v  nočníku samotný papež doprovázený 
sličnou jeptiškou. A to je jen kusý výčet účin-
kujících. Průvod tentokrát doprovázela místo 
traktůrku jenom kárka s dřevěnou bednou na 
naturálie, která byla opatřena nápisem Obec-
ní sběrna špeku, klobásí, slivovice. Druhou 
kárku, na níž trůnil reproduktor s hrdým ozna-
čením DŽUKEBOX, obětavě tlačil obecní zvu-
kař Tomáš Omyla. Obchůzka naší rok od roku 
větší dědinou je pro účastníky průvodu stále 
náročnější. Přibývá chalup a tím pádem i štam-

prlek… Medvědi musí poctivě potancovat 
s každou hospodyní, komináři vymést kdeja-
ký zanesený komín, a tak není divu, že slab-
ší jedinci mohou cestou i odpadnout. A  tak 

těm, kteří vydrželi a stále udržují staré tradi-
ce, zvláště hasičům - pořadatelům akce, patří 
dík a malé povzbuzení: „Sláva vítězům, čest  
popadaným!“

Svačinka pro divé zvíře Naši „senioři“

Přihoďte taky něco Sláva vítězům, čest popadaným!
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Přehled připravovaných akcí 
 05.04.2024 Ukliďme Sazovice
 27.04.2024 Zájezd na hasičskou pouť na Svatý Hostýn
 30.04.2024 Slet čarodějnic
 01.06.2024 Den dětí
 09.06.2024 Vítání občánků
 22.06.2024 Sportovní den na koupališti   

Pořád se máme co učit (17.3.)
Tvořivé dílny spolku Gučabab opět přinu-
tily naše ruce k tvůrčí práci. Hned v lednu 
jsme se sešly, abychom si upletly slušivé 
nákrčníky a čelenky. Pokud byste čekali 
„klasické pletení“ pomocí jehlic, vyvedly by-
chom vás z omylu. Naše módní kousky jsou 
upleteny ze speciální vlny s očky a opravdu 
nepotřebujete žádné jehlice, stačí vám vaše  
ruce.
Další setkání se již neslo v jarním duchu. Ten-
tokrát nás paní Ivana Kadlecová učila vyrá-
bět roztomilé vlněné ptáčky. 

Největší akcí však byly již tradiční veliko-
noční dílny. Konaly se v neděli 17.3. a při-
lákaly velké množství návštěvníků. Všichni 
přítomní si vyrobili krásnou velikonoční de-
koraci na sváteční tabuli. 
Jsme moc rády, že se naše setkání vždy ne-
sou v přátelském duchu. Nejenom že pro-

bereme naše životy ze všech stran, ale vždy 
se i něco nového naučíme. A navíc, tvoře-
ní vlastníma rukama je jedním z nejlepších 
způsobů relaxace.

                                                 Marie Brychtová 

Vlnění ptáčkové už zdobí knihovnuPletení nákrčníků Jarní pozdrav

Úplně na závěr  (12.3.)
Naše obec reagovala na výzvu Historic-
kého ústavu Akademie věd ČR v Praze 
a poslala nabídku na zařazení Zápisků 
Bohumila Tetoura do projektu Kroniky 
všedních dnů. Badatelé v něm shro-
mažďují vzpomínky lidí jak na doby 

minulé, tak třeba i deníky z loňského 
roku. Na veřejnost se obrátili s žádostí, 
aby jim lidé takové materiály poskyt-
li k vědeckým účelům. Zajímá je, jak 
lidé minulost prožívali, ne jak ji tvořili.                                                                                                                             
Na deníky z první světové války se zamě-
řuje PhDr. Vojtěch Kessler, Ph.D., proto 

nabídka Tetourových Zápisků byla určena 
konkrétně jemu. Reakce na ni byla oka-
mžitá, a tak obec do Prahy zaslala nejen 
text Zápisků (průběžně je otiskujeme 
i  v Sazovických novinách), ale také další 
články o B. Tetourovi, dokumenty, foto-
grafie ad.

Jaro je tady, hasiči jedou… 
Počasí venku už je vyloženě jarní a pro nás to 
znamená zahájení sezóny, jak soutěžní, tak 
i pracovní. Ta pracovní se bude týkat hlavně 
jarního sběru železa, který proběhne někdy         
v dubnu, úklidu hasičské zbrojnice a přede-
vším finální úpravy hasičské tratě. Tu jsme to-
tiž začali loni na podzim srovnávat a navezlo 
se na ni opravdu hodně hlíny. Přes zimu si 
vše dostatečně „sedlo“ a teď je čas na finální 

srovnání a hlavně vysetí nové trávy. Vše však 
záleží na počasí, tak snad nám bude přát.

Co všechno se ale událo od posledního vydá-
ní novin? Pojďme si to stručně shrnout:
11. listopadu 2023 od 15 hodin proběhla 
výroční valná hromada našeho sboru. Sešli      
jsme se v hojném počtu v sále OÚ a krátce po 
15. hodině jsme začali jednat.

8. prosince 2023 proběhlo v naší klubovně 
školení řidičů SDH a JSDH Sazovice. Před-
nášel nám majitel autoškoly p. Bartek.
16. prosince 2023 proběhl na návsi před 
obecním úřadem vánoční jarmark. Tuto akci 
pořádala obec, naši členové pomohli při pří-
pravě a následném úklidu prodejních stánků.
28. prosince 2023 proběhl v kuželně na 
Machové vánoční turnaj v kuželkách. 
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Děti začínaly ve 13 hodin, dospělí pak v 16 
hodin.
31. prosince 2023 proběhla poslední akce 
tohoto roku a tou byl Silvestr na sále. I přes 
počáteční nezájem v předprodeji lístků se 
nakonec akce uskutečnila s počtem asi pa-
desáti oslavujících.
13. ledna 2024 proběhla první kulturní akce 
tohoto roku, kterou byl hasičský ples. Akce 
to byla vydařená, nechyběla bohatá tombola 
od štědrých sponzorů, bar byl zásoben dob-
rým pitím i skvělým jídlem, no a o zábavu se 
nám postarala skvělá Zdounečanka.
2. února 2024 proběhl hasičský zájezd do 
vinného sklepa v Zarazicích u Veselí nad 
Moravou. Objednaný autobus odjížděl před 
17. hodinou od budovy úřadu a na místo do-
razil přibližně za hodinu. Zde nás přivítal ma-
jitel sklepa a pak následoval výborný gulášek 

a samozřejmě skvělé víno. Nechyběla ani 
odborná přednáška spojená s degustací vín. 
Pak už se jen sedělo, zpívalo a bavilo u skle-
ničky dobrého vína. Odjížděll jsme před půl-
nocí a zpět v Sazovicích jsme byli krátce po 
jedné hodině v noci. Tato akce byla pro naše 
členy  odměnou za celoroční práci ve sboru, 
která není vždy snadná, a zúčastnilo se ji 37 
hasičů.
10. února 2024 proběhl v naší obci ostatko-
vý zvyk vodění medvěda. Průvod více jak 
čtyřiceti masek vyšel od hasičárny krátce po 
9. hodině směrem na Tečovice. Prošel část 
obce a okolo 12. hodiny následovala pauza 
na oběd na výletišti Zahrázovo. Poté jsme 
opět vyrazili do ulic a okolo 17. hodiny jsme 
došli zpět ke zbrojnici. Pak už nás čekalo po-
hoštění v domečku na výletišti a hlavně za-
sloužený odpočinek. Naštěstí bylo celý den 

opravdu krásně slunečno a teplo, počasí tak 
spíš připomínalo jaro než únor.

Tolik tedy k tomu, co se na konci loňského 
roku a z kraje letošního roku událo. Co nás 
ale  čeká dále? Ta největší akce, kterou pro 
vás ladíme už pár měsíců, je tradiční Vel-
ký slet čarodějnic, který se i letos uskuteční 
30. dubna na výletišti. Těšit se můžete na od-
polední program pro děti, který bude plný 
soutěží, a večer pak pro dospělé na zábavu 
s kapelou Expo-Pension.
Tak to je ve stručnosti za hasiče vše a já vám 
přeji příjemné jarní dny a budu se na vás tě-
šit na výše zmíněném sletu čarodějnic, který 
pro vás budu večer moderovat.

Tomáš Omyla,
jednatel sboru a 3. okrsku

VD JSDH Sazovice

Vinný sklep Zarazice Vodění medvěda 

Sazovičtí hasiči nechybějí na žádné akci
Zdejší sbor dobrovolných hasičů každoročně 
pořádá hasičský ples a tradiční masopustní 
vodění medvěda. Jednou z největších akcí 
bývá Velký slet čarodějnic s odpoledním pro-
gramem pro děti, kterého se loni zúčastnilo 
více než 800 spokojených návštěvníků.
V květnu 2023 oslavil sbor sto dvacet let tr-
vání. Nechyběl průvod obcí s hudbou, mše 
svatá v kostele sv. Václava a slavnostní schů-
ze. Odpoledne se oslavy přesunuly na výle-
tiště Zahrázovo, kde se představila historic-
ká i současná hasičská technika. Své útoky 
předvedli naši mladí hasiči a družstvo mužů. 

Příslušníci HZS ze Zlína a Otrokovic předvedli 
ukázky vyprošťování zraněné osoby z vozi-
dla a slaňování z visutého žebříku. Členové 
SDH se účastní také lampionového průvodu, 
oslav patrona obce, svatého Václava, nechy-
bí podzimní vycházka do přírody s úkoly pro 
děti i dospělé, vánoční jarmark, turnaj v ku-
želkách a Silvestrovská oslava pro veřejnost.
9. září proběhla na výletišti Zahrázovo nej-
větší akce roku, Hasičský den spojený s ukon-
čenou ZLPS.. Průběh celého dne  díky skvělé 
organizaci dopadl na výbornou, a tak bylo 
rozhodnuto, že poslední soutěž ZLPS se i pří-

ští rok uskuteční u nás. Během celé sezóny 
si naše běžecká družstva vedla moc dobře. 
Muži skončili celkově na 12. místě, ženy na 
5. místě a muži 35+ na 4. místě.
Členové sboru se aktivně podíleli na revi-
talizaci hasičské tratě – cvičiště. Na vyrov-
nání tratě bylo navezeno asi 80 tater hlíny, 
která byla zhutněna vibračním válcem. 
Vysetí trávy se už nestihlo, proto se bude 
pokračovat na jaře.
Hasiči také aktivně pomáhali při pořádá-
ní vánočního jarmarku, kdy se postarali 
o přípravu i úklid prodejních stánků.
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Jednotka kategorie JPOV ve spolupráci 
s  místní základní školou uskutečnila evaku-
ační cvičení spojené s hasičským odpoled-
nem. Dopoledne byla pro děti připravena 
přednáška o požární ochraně a chování 
při požáru a následné evakuaci. Poté byl 
vyhlášen požární poplach. Na výletišti Zahrá-
zovo předvedli dětem ukázky činnosti s tech-
nikou naši mladí hasiči a členové jednotky. 
Kromě školáků se akce zúčastnili také klienti 
zlínského stacionáře pro tělesně postižené.
Pod vedením trenéra mládeže Josefa Gerži 
se žákovské družstvo zúčastnio soutěží Zlín-
ské ligy požárního sportu a Středomoravské-
ho poháru mládeže. V týmu je převaha děv-
čat. Přípravu na sezónu zahájili už v zimě, kdy 
v klubovně trénovali uzly, topografii a zdra-
vovědu. Sezonu začali  se starším strojem 
od družstva mužů, zatímco stroj pro mládež 

byl v opravě. Nejlepší čas sezóny dosáhli při 
domácí soutěži, a to 15,78.  Děti  soutěžení 
nesmírně baví, jsou to bojovníci a sbírají cen-
né zkušenosti. Celkové 12. místo ve ZLMH 
a 13. místo ve StmPM jsou toho důkazem. 
Mladí hasiči celý rok vzpomínali na skvělý 
třídenní „hasičský čundr“. Čekala je cesta 
vlakem do Vizovic, výstup na Čertovy skály 
a poté pěšky do tábořiště Pulčín, postavení 
stanů, příprava ohniště a večeře. Druhý den 
následoval pochod do Francovy Lhoty, kde 
jim tamní hasiči předvedli techniku. Nechy-
bělo ani otužování v potoku mezi Pulčín-
skými skalami a noční netradiční bojovka, 
museli donést za tmy v lahvích vodu na 
ranní čaj z téměř kilometr vzdálené studán-
ky Čarodějka. Třetí den ještě vystoupali na 
Pulčínské skály a cestou domů  se zastavili 
na zmrzlinu.

Následné podzimní soustředění v chatě Pod 
Tesákem bylo přijato také více než pozitivně, 
protože byly připraveny nejrůznější netra-
diční zábavné hry. Druhý den následoval po-
chod na Kelčský Javorník a zpáteční cesta do 
chaty, což vydalo na téměř dvacet kilometrů.
Sbor má v současnosti 109 členů, z toho je 
86 mužů a žen a 23 mladých hasičů. Snaží-
me se o takovou činnost, abychom se za naší 
prací mohli s uspokojením ohlédnout. Jsme 
rádi, že můžeme být nápomocni naší obci, 
občanům a obecnímu úřadu, se kterým úzce 
spolupracujeme. Těší nás, že můžeme na-
bídnout naší mládeži smysluplné naplnění 
volného času a o to více nás těší jejich spo-
kojenost. A jsme hrdí, že naplňujeme motto 
hasičů: „Bohu ku cti, bližnímu ku pomoci“. 

Martin Potočný, starosta sboru

Novinky z obecní knihovny 
Milí čtenáři, i v letošním roce to v naší 
knihovně neuvěřitelně žije. Ještě neskončilo 
ani čtvrtletí a už zde proběhlo několik akcí. 
Jednak pro děti ze ZŠ Sazovice, pro mamin-
ky s nejmenšími dětmi, které byly v naší obci 
v květnu 2023 přivítány do života, a také pro 
seniorky. Knihovnou občas projdou členky 
Gučabab, které se zabývají ručními pracemi 
a sem tam se podílejí na její výzdobě.
Začátkem února do knihovny přišly děti 1. 
a  3. třídy ZŠ Sazovice, aby se ti nejmladší 
seznámili s informacemi o půjčování knih 
a ti starší jim s jejich výběrem pomáhali. Děti 
také měly možnost zahrát si v knihovně růz-
né hry. Všechny hry jsou čtenářům k dispozi-
ci i v době půjčovacích hodin.
Naše knihovna je od loňského roku zapoje-
na do projektu Bookstart - S knížkou do 
života. Do knihovny byly pozvány mamin-
ky s našimi nejmenšími občánky. Knihovna 
se na chvíli proměnila v dětský koutek, plný 
knížek, plyšáků a hraček, aby se tu děti cítily 
spokojeně. Malí návštěvníci si hráli a mamin-
ky byly seznámeny se smyslem a cílem pro-
jektu. Těšíme se na další setkání a já věřím, 
že bude stejně vydařené. Tímto jsou zváni 
všichni rodiče, kteří mají zájem, aby jejich 
dítě co nejdříve našlo zálibu v prohlížení 
a později ve čtení knih.

Žáci 2. a 4. třídy ZŠ Sazovice si přišli do 
knihovny poslechnout povídku, zasoutěžit 
v  plnění různých úkolů, zahrát s kamarády 
hru, ale také prolistovat a půjčit si knihu, která 
je zrovna zaujala. Po každé besedě nebo i při 
návštěvě knihovny se dětem otevírá poklad-
nice s pokladem nebo s malým překvapením. 
27. února 2024 se v knihovně již tradičně 
konalo školní kolo recitační soutěže. Vítě-
zové postoupili do okresního kola, a protože 
všichni byli nejlepší, přeji jim do dalších kol 
hodně úspěchů.
5. března 2024 se v knihovně sešly na be-
sedě sazovické seniorky. Povídali jsme si 
o životě a díle našeho významného hudeb-
ního skladatele Bedřicha Smetany, který 
by 2.  března 2024 oslavil 200. výročí svého 
narození. V příjemném prostředí knihovny 
jsme se také zaposlouchaly do jeho symfo-
nické básně Vltava z cyklu Má vlast a klavírní 
Louisiny polky.
Březen byl dříve označován jako Měsíc kni-
hy, nyní se vyhlašuje Březen - měsíc čtená-
řů. Pro tento rok zní jeho motto „S knížkou 
životem.“ Všechny vás proto zvu do naší 
knihovny. Je plná zajímavých knih a každý 
z vás se může stát jejím čtenářem.
Pro všechny je knihovna otevřena každý 
čtvrtek od 14.00 hod. do 19.30 hod.

V loňském roce 2023 bylo v knihovně registro-
váno 132 čtenářů, z toho 28 čtenářů do 15 let.
Celkem bylo zapůjčeno 1201 knih, 91 z nich 
přečetli čtenáři do 15 let.
Vybírat si můžete z celkového počtu 3949 
titulů.
Zapůjčených knih z výměnného souboru je 
celkem 257.
Koncem měsíce dubna bude probíhat výmě-
na knih označených černým VS na červe-
ném štítku. Proto žádám čtenáře, aby tyto 
knihy během měsíce dubna vrátilili. Krajská 
knihovna Františka Bartoše ve Zlíně nám je 
vymění za jiné tituly.
Stále také máte možnost sledovat pohyb 
knih ve venkovní knihovničce, kam může-
te knihy kdykoliv vkládat, nebo si je kdykoliv 
půjčit, aniž byste je museli vracet.
V dubnu budeme nakupovat nové knihy, tak 
bych byla ráda za vaše tipy na tituly, které by 
neměly v naší knihovně chybět.
Je mi líto, ale opět je nedostupný on line 
katalog knih naší knihovny. 
Nezadržitelně se blíží čas Velikonoc a na-
stávajícího jara. Přeji vám všem radostné 
prožívání velikonočních svátků, hodně 
sluníčka a život plný pohody. Hezké chvíle 
si můžete užívat také s knihou.

 Marie Ordáňová

Nerušit! Návštěva těch nejmenších Poslech Vltavy
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Závěr roku 2023 v našem kostele 
Ukončení kalendářního roku 2023 bylo v kos-
tele sv. Václava opravdu bohaté.
Na druhý svátek vánoční – 26.12. byla v na-
šem kostele sloužena ranní mše svatá. Kos-
tel byl opravdu plný, včetně obou kůrů. Je 
chvályhodné, že jste si přišli v tak hojném 
počtu pro kněžské požehnání z rukou pana 
faráře Michala Šálka, a tak důstojně oslavili 
vánoční svátky. 
Potom následoval vánoční koncert. Můžeme 
říci, že i koncerty ve vánoční době se v našem 
kostele staly tradicí. A tak jsme si ve čtvrtek 
28.prosince 2023  v odpoledních hodinách 
přišli poslechnout známé i netradiční vánoč-
ní koledy a písně v podání pěveckého sboru 
VOC-ALL a folkové kapely HOSTBAND. 
Program a atmosféru koncertu popisuje ve 
svém samostatném článku vyčerpávající for-
mou pan Michal Mynář, Mgr.
O tyto vánoční koncerty je vždy velký zájem, 
jak vidíte na přiložených fotografiích.
A to už tady máme opravdu konec roku, tzn. 
31.12.2023. S tímto posledním dnem v roce 

je u nás už tradičně spojeno ZVONKOHRANÍ. 
Odpoledne se sejdeme u kostela a náš pan 
varhaník Antonín Žůrek hraje na zvonky ty 
nejznámější lidové koledy. Všichni si „od plic“ 
zazpíváme, vzájemně si popřejeme do nové-
ho roku a takoví zvláštně spokojení se rozchá-
zíme do svých domovů. Zdá se, že každý rok je 
nás při zvonkohraní o trochu více, že přicháze-
jí i lidé z okolí (i ze Zlína, od Majáku). Je krásné 
ukončit uplynulý rok alespoň takovýmto po-
děkováním za zvuků patnácti zvonků. 

V tomto roce se v květnu zase chystá oslava 
svátku sv. Zdislavy. To už všichni taky znáte. 
Budou-li další akce při našem kostele, budete 
včas informováni. 
Za spolek vám všem přeji hojnost sluníčka, úby-
tek nemocí a krásné a požehnané Velikonoce. 

Marie Rapantová

Proměny poutního místa 
Během posledních dvou let doznal Svatý 
Hostýn, naše nejznámější moravské poutní 
místo, celou řadu změn a úprav. Pro snad-
nější přístup k poutním domům byl vybu-
dován půl kilometru dlouhý silniční úsek 
od autobusové točny k poutnímu domu č.3. 
V  rámci této stavby v celkové hodnotě 25 
milionů Kč vznikla také nová točna autobu-
su s přístřeškem pro poutníky. V další etapě 
od jara loňského roku byly za zhruba 15 mili-
onů vybudovány u poutního domu č.3 nové 
parkovací plochy. Místa zde mají sloužit 
ubytovaným poutníkům a usnadnit přístup 
rovněž handicapovaným a méně pohybli-
vým osobám. K bazilice tak vedou dvě pří-
stupové cesty, které zklidní dopravní situaci 
především během poutí a v celém areálu 
posílí jeho duchovní rozměr. Napravo od 
schodiště k bazilice bude rušnější zóna pro 
turisty, levá část areálu s křížovými cestami 
a hřbitovem má být odpočinková a medi-
tační. Do budoucna má zvelebování celého 
poutního prostoru pokračovat vybudová-
ním informačního centra v blízkosti točny, 
kde vzniknou také nové toalety, a plánuje se 
i výstavba parkoviště u restaurace Ovčárna. 
Na financování přeměny Svatého Hostýna 
se podílí Matice svatohostýnská, Arcibis-
kupství olomoucké a Duchovní správa na 
Svatém Hostýně. Desetimilionovou dotací 
přispěl i Zlínský kraj a pomáhají také sou-
kromí dárci. Všechny tyto proměny jsou pro 
poutníky viditelné na první pohled. Méně už 
se ví, že patnáct let probíhalo restaurování 
obrazů křížové cesty, jejíž podobu a  roz-

místění v terénu navrhl věhlasný slovenský 
architekt Dušan Samuel Jurkovič. Dílo 
vznikalo v letech 1904 – 1933 ve spoluprá-
ci se slovenským malířem Jano Koehlerem 
a  zakladatelem keramické firmy Rako Emi-
lem Sommershuhem. Dvanáct zastavení 
křížové cesty nesoucích nezaměnitelný 
Jurkovičův rukopis je nepravidelně rozmís-
těno ve tvaru podkovy na pěti hektarech 
nalevo, tj, severovýchodně od baziliky, po-
slední dvě se nacházejí v blízkosti hřbitova. 
Poněvadž povětrnostní podmínky jsou zde 
velmi drsné, rozhodli se autoři díla, že obra-
zy jednotlivých zastavení zobrazující výjevy 
z Kristova ukřižování budou vytvořeny z ke-
ramiky technikou mozaiky, což zaručovalo 
jejich mnohem větší odolnost a trvanlivost. 
Postupné restaurování jednotlivých mozai-
kových obrazů, z nichž mnohé byly za víc 
než sedm desítek let od svého vzniku výraz-
ně poškozeny, začalo před 15 lety a práce 
na jejich obnově se ujali manželé Vojtěch 
a Passionaria Paříkovi z Prahy. Vojtěch je 
akademický sochař a restaurátor, jeho man-
želka akademickou sochařkou a šperkařkou. 
Práce na obnově obrazů byla velmi náročná 
jak po stránce výtvarné tak i fyzické. Techno-
logie, kterou se obrazy kdysi vyráběly, byla 
velmi specifická. V mozaikách chyběly často 
celé části, tři zastavení bylo nutno vytvořit 
zcela nově, nedaly se jenom doplnit jednot-
livé díly. Dva roky restaurátoři hledali jen 
způsob, jak při opravách postupovat. Nako-
nec si vytvořili vlastní technologii, podle níž 
pak pracovali další léta. Po celou dobu stále 

víc obdivovali tvůrce obrazů, dnes pozapo-
menutého malíře Jano Koehlera, současní-
ka Alfonse Muchy nebo Joži Uprky, který se 
podle Paříkových mohl rovnat nejen s nimi, 
ale i  s  malíři světovými, např. Jacquesem 
Braqem nebo Pablem Picassem. Po patnácti 
letech je tedy dílo hotovo a křížová cesta se 
opět rozzářila v plné kráse. Paní Passionaria 
Paříková, původem Bulharka, se o ní vyjád-
řila: „Moravané mají být na co hrdí. Něco 
takového ve světě neexistuje. Neštěstí 
bylo v tom, že jde o náboženské téma, 
což se za socialismu nenosilo. My se to 
vlastně snažíme vracet do vědomí lidí:“ 
I zásluhou manželů Paříkových vyhlásilo mi-
nisterstvo kultury Svatý Hostýn za národní 
kulturní památku. 
Tak se na Hostýn letos určitě vydejte i vy. 
Autobusem s poutníky (4.června), po vlastní 
ose nebo „po svých“… Budete překvapeni. 

 Věra Nejezová 

Dušan Jurkovič – První zastavení křížové cesty

Vánoční koncert - zaplněný kostel Rozezníme všechny zvonky
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Řemesla a živnosti v naší obci – výroba a zpracování textilu
Řemeslo tkalcovské, krejčí  
a švadleny
Vypěstované konopí a len se zpracovávalo 
podomácku. V mnoha domácnostech ne-
chyběl kolovrátek, na kterém se vedle lnu 
a konopí spřádalo také ovčí rouno. V někte-
rých staveních se pak podomácku tkalo také 
plátno. V Sazovicích v minulosti působili dva 
tkalci:
Jan Doležel, č. 47
František Doležel, č. 102, který tkal do roku 
1912.

Osnova, do kříža útek,
drž ho pevně, by neutek.
Navrch, dúle, už je púle?
Navrch, dúle, néni púle…
Navrch, dúle, už je púle,
už je plátno sešitý? 
A teď pujdeš zase ty! 

Vyhlášenou krejčovskou dílnu, dokonce se 
třemi zaměstnanci a dvěma učni, provozoval 
pan František Zapletal z č. 18.  

Ze vzpomínek pana Aloise Zapletala (*1937), 
syna Františka Zapletala:
Narodil v roce 1905. Pocházel z Březůvek. 
V mládí se vyučil krejčím a otevřel si živnost 
v nedalekých Ludkovicích. Jeho první ženou 
byla Anežka Zapletalová, roz. Sláčalová, se 
kterou měl dvě děti – Anežku a Františka. 
Brzy však ovdověl. Se svou druhou ženou, 
rovněž Anežkou, žili v Ludkovicích. Později 
se na doporučení známého přestěhovali do 
Sazovic. Z druhého manželství se pak naro-
dila dcera Marie a syn Alois. Rodina zde žila 
i se dvěma dělníky, které vzala do nového 
působiště s sebou, v domku č. 18, v němž se 
nacházela i krejčovská dílna. Součástí domku 
bylo také hospodářství. 
V obci v tu dobu jiný krejčí nebyl, a tak zakázek 
měl pan Zapletal hodně. Krejčovská dílna byla 
plně vybavena, pod oknem stával velký krej-
čovský stůl, dále se zde nacházely tři šicí stroje, 
z nichž jeden byl již průmyslový a uměl např. 
přišívat knoflíky, dále také čtyři krejčovské 
panny. Dělníci s panem mistrem často praco-
vali až do večera. Oba dělníci v dílně i spávali. 
V období 1. republiky se pan Zapletal věno-
val krejčovské práci naplno. Šil kalhoty, saka 
i kabáty. U krejčího si lidé dříve dávali oble-
čení nejen šít, ale také opravovat, kartáčovat 
a žehlit, a to nejen obleky nebo uniformy ale 
i  košile nebo kroje. Jeho firma byla známá 
také díky reklamám v okolních obcích, např. 
v Mysločovicích. Látky si pan Zapletal na-
kupoval sám u firmy Bouda v Přerově. Vždy 
v pátek jezdil do Přerova na motorce a domů 
se pokaždé vracel s plně naloženým nosičem. 
V době 2. světové války zaměstnával p. Zaple-
tal i několik lidí ze Sazovic, Jedním z pomoc-

ných krejčích byl také pan Jaroslav Vybíralík. 
Vedle šití často opravoval a žehlil vojenské 
uniformy, nejdříve Němcům, později i Rumu-
nům nebo Rusům, kteří měli v Sazovicích na 
dvoře domu č. 31 dokonce svou polní kuchy-
ni a krejčovské dělníky odměňovali za práci 
gulášem z kotle.
Opravám a žehlení oděvů se p. Zapletal vě-
noval i po válce, šití bylo již méně. Jako sou-
kromník šil do 50. let minulého století, v té 
době již neměl zaměstnance. I tak byl jako 

živnostník zřejmě podezřelým buržoazním 
živlem, a proto se jeho syn Alois nemohl vy-
učit automechanikem, ale musel nastoupit 
do učení v chemickém průmyslu.
V roce 1954 František Zapletal podruhé 
ovdověl. Jeho žena zemřela na srdeční in-
farkt při polních pracích, když vypomáhala 
u sousedů. 
V důchodu pan Zapletal pomáhal na trans-
fúzní stanici v Baťově nemocnici ve Zlíně, 
později zde působil jako vrátný. Dokonce se 
ještě potřetí oženil. Zemřel v r. 1968.
V životě tohoto skromného a pracovitého 
člověka hrála důležitou úlohu jeho hluboká 
víra, k níž vedl i své děti. Pamětníci vzpomí-
nali, jak pěkně a rád zpíval, zejména nábožné 
písně. Často při práci a u otevřeného okna, 

takže okolojdoucí se zastavovali a s požitkem 
poslouchali. Ve volném čase hrával na knoflí-
kovou harmoniku - heligonku.
V obci založil pan Zapletal pobočku Česko-
slovenského červeného kříže a pracoval v ní 
jako samaritán – v případě potřeby poskyto-
val místním občanům první pomoc a učil je 
ošetřovat drobná poranění. Aktivně působil 
také ve Sboru dobrovolných hasičů Sazovice, 
byl jeho jednatelem. Pomáhal spoluorgani-
zovat a také se sám účastnil oslav Starýho 

hanáckýho práva. Mezi místními byl velmi 
oblíben pro svou ochotu pomáhat i pro svou 
přátelskou povahu.

Další krejčovství v domě č. 58 u Jedličků pat-
řilo p. Kovářovi. 
Krejčí šije pěkný šaty,
nohavice, spodnice,
vyšívaný frydky, sukně,
nastrojím se k muzice.
Krejčí dělá pichy, pichy.
Popukala bych se smíchy.
Své služby nabízely v obci i švadleny - p. Bo-
žena Ondrová z č. 19, p. Anežka Němcová 
z č. 142, p. Marie Miklíková z č. 145 a dám-
ská krejčová p. Marie Marková z č. 37.
Mgr. Věra Velísková, Mgr. Věra Nejezová 

Dům bývalého tkalce p. Františka Doležela, č. p. 102 ( po pravé straně silnice 4. dům zprava)

Domek bývalého krejčího p. Františka Zapletala, č. p. 18
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Bike Team Sazovice, z.s.  
Výsledky sezóny 2023 a plány pro 
sezónu 2024
Milé čtenářky a čtenáři Sazovických novin, 
cyklistická sezóna 2023 je minulostí. V prů-
běhu celé sezóny 2023 však členové našeho 
týmu soupeřili v rámci dlouhodobé soutěže, 
kterou interně označujeme jako „Týmový 
pohár Bike Teamu Sazovice“. Rád bych 
tedy v tomto vydání Sazovických novin 
představil tuto týmovou soutěž a její vý-
sledky za uplynulou sezónu 2023. Jedná se 
o dlouhodobou týmovou soutěž. Týmovou 
proto, že se jí mohou účastnit pouze členové 
Bike Teamu Sazovice. A dlouhodobou proto, 
že jsou do ní započítávány výsledky v prů-
běhu celé sezóny. Na začátku každé sezóny 
sestavíme seznam závodů, kde dosažené 
výsledky našich členů jsou započítávány do 
týmového poháru. Umístění našich členů na 
těchto závodech je potom bodováno vlast-
ním, odzkoušeným a několik sezón laděným 
bodovacím systémem. Pro zajímavost, jeho 
součástí je například možnost každého člena 
si na začátku sezóny zvolit závod, na který si 
vsadí tzv. „žolíka“. Dosažené body v tomto 
závodě se mu potom dvojnásobí. Celkovým 
vítězem „Týmového poháru Bike Teamu Sa-
zovice“ se pak stane ten člen týmu, který za 
celou sezónu získá největší počet bodů. 
V roce 2023 na třetím místě v týmovém po-
háru skončil Pavel Miklík s celkovým po-
čtem 283 bodů. Na druhém místě se umístil 
Pavel Beňačka s celkem 363 body a vítězem 
týmového poháru 2023 se stal Jaroslav Do-
ležel s celkovým počtem 403 bodů. 
Kromě aktivní účastni na MTB závodech jsme 
se také v roce 2023 pustili do organizování 
dětských cyklistických závodů v Sazo-
vicích. Pozice hlavního organizátora se již 
tradičně ujal Tomáš Miklík, kterému výraz-
ně vypomáhal další z členů, Patrik Doležel. 
Ti společně s partou HAŠLERGY, Obcí Sa-
zovice a dalšími členy našeho týmu a jejich 
rodinnými příslušníky organizačně zajistili 
již 6. ročník dětských cyklistických závodů. 
V sobotu 16.9.2023 se tak na startu mohlo 
sejít celkem 73 dětí v různých věkových ka-
tegoriích. Závodní okruh měřil cca 1 500 m 
a závodníci  absolvovali od 1 do 3 okruhů dle 
věkových kategorií. Všechny děti se s trasou 
úspěšně popraly a díky příspěvkům od spon-
zorů a Obce Sazovice mohly být odměněny 
hodnotnými cenami. Fotodokumentaci ne-
jen z těchto závodů najdete na našem face-
bookovém profilu pod adresou https://www.
facebook.com/BikeTeamSazovice.
Úvod sezóny 2024 bude pro náš tým malinko 
slavnostní. Do nové sezóny totiž vstoupíme 
v nových týmových dresech, v novém barev-
ném provedení. Doufáme, že modro-oranžo-
vé dresy od české firmy KALAS budou hod-
ně vidět a to jak designově, tak výsledkově. 

Díky dlouhodobé spolupráci právě s touto 
českou firmou, která patří k předním světo-
vým výrobcům cyklistického oblečení, se 
nám podařilo být součástí a spolupracovat 
na zajímavém marketingovém projektu „Pří-
běhy našich zákazníků“, na jehož výsledek se 
můžete podívat na internetových stránkách 
www.kalas.cz v sekci Příběhy. Zde přímý od-
kaz: www.kalas.cz/pribehy-nasich-zakazni-
ku-mezi-prateli-40000/  
Pro sezonu 2024 zůstává naše soupiska beze 
změn, tj. celkem 19 členů (jejich jmenný se-
znam najdete na stránkách www.btsazovice.
cz). Hlavním cílem našeho spolku v sezóně 
2024 je účast na závodech horských kol, tedy 
MTB závodech, zejména v regionu Moravy. 
Vrcholem sezóny budou určitě legendár-
ní závody v podobě MTB maratonu Drásal 
v  Holešově 29.6.2024 či půlmaraton Rohá-
lovská50 v novém termínu 1.6.2024. Termíny 
všech závodů budou co nejdříve zveřejněny 
na našich stránkách www.btsazovice.cz.  Bu-
deme rádi, když nás přijedete podpořit.    
Závěrem bychom chtěli poděkovat všem 
sponzorům, fanouškům a Obci Sazovice za 
podporu.  Potěší nás, když se přijedete po-
dívat a povzbudit nás na některý ze závodů 
sezóny 2024.  

Stručná charakteristika 
a výsledky vybraných závodů ze 
2. poloviny sezóny 2023:
Karpatský pedál – centrem závodu je fotba-
lový areál ve Velké nad Veličkou, tratě jsou si-
tuovány do okolních karpatských terénů. Na 
výběr jsou dvě tratě 55 km a 25 km a nedíl-
nou součástí jsou také dětské závody. V roce 
2023 se na start „dlouhé“, tj. 55 km trasy, po-
stavili 4 členové našeho týmu. V celkovém 
pořadí dosáhl na nejlepší výsledek Jiří Hubík, 
který skončil na 18. místě celkově a 4. v kate-
gorii 30-39 let. Umístění dalších našich členů 
pak bylo následující: Jaroslav Doležel 22. cel-
kově / 8. v kategorii, Pavel Beňačka 30./11. 
a Andrej Dubovecký 42./16.  
Rusavská50 – stejně jako mezi širokou cyklis-
tickou veřejností, tak i mezi našimi členy velmi 
oblíbený závod, a to nejen díky zajímavé trati 
v Hostýnských vrších, která v roce 2023 do-
znala zásadních změn, což dále přispělo k její 
popularitě, ale také díky příjemnému zázemí 

ve sportovním areálu v obci Rusava. Z našeho 
týmu se závodu účastnilo celkem 8 závodní-
ků, kdy nejlepšího výsledku dosáhl Štěpán 
Dalecký, který skončil celkově na vynikajícím 
10.  místě a na 2. místě v kategorii. Výsledky 
dalších našich závodníků: Jan Čižmář 27./5., 
Pavel Beňačka 29./6., František Mikl 33./14., 
Jaroslav Doležel 35./9., Pavel Miklík 53./17. An-
drej Dubovecký 84./15. a Tomáš Miklík 275./91. 
Zlínská50 – jako „zavírák“ sezóny lze už tra-
dičně označit závod Zlínská50. Formát zá-
vodu, kdy se jedou 3 okruhy od zlínského 
majáku (Tlusté hory) k hradu v Malenovicích 
a  zpět, je velmi populární nejen pro závod-
níky, ale hlavně pro fanoušky. Od roku 2022 
získal závod na atraktivnosti také tím, že se 
stal součástí Dnů Zlínského kraje. Start závo-
du i jeho cíl  jsou umístěny v areálu bývalého 
Svitu ve Zlíně, kdy následný průjezd areálem 
je opět atraktivním bodem jak pro závodníky, 
tak pro fanoušky. Bohužel v roce 2023 tento 
závod velmi negativně ovlivnilo nepříznivé 
počasí. Z našeho týmu se tak závodu zúčast-
nil pouze jeden člen, Jiří Hubík, který dojel na 
37. místě celkově a na 7. místě v kategorii.

BIKE TEAM SAZOVICE, z.s. 
Pavel Miklík
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Zajímavé výročí

Město Holešov si letos připomene osobnost, 
která se v 17. století zásadním způsobem 
zasloužila o jeho rozvoj i o rozvoj celého ho-
lešovského panství. Uplyne totiž 350 let od 
smrti Jana Antonína z Rottalu (1605 – 1674). 
Jan Rottal pocházel ze Štýrska. Po otci 
sice zdědil napajedelské panství, ale vel-
ký majetek, vysoké společenské postavení 
i šlechtický titul říšského hraběte získal díky 
vlastním diplomatickým i hospodářským 
schopnostem. Těšil se přízni u císařského 
dvora a dokázal ji využít pro svoji úspěšnou 
vojenskou i politickou kariéru. Stal se mo-
ravským generálním vojenským komisařem, 
správcem zemského hejtmana, a dokonce 
nejvyšším sudím a nejvyšším komořím na 
Moravě. Panství, která Rottal vlastnil, spravo-
val tvrdou rukou, přísně a nekompromisně.  

Jeho majetek zahrnoval panství Napajedla, 
Tlumačov, Kvasice, Dřevohostice, Bystřice 
pod Hostýnem a Prusinovice, jeho sídlem 
se ale stal Holešov. Nechal zde přestavět 
zámek, který se podobal spíš ruině, do jeho 
dnešní honosné barokní podoby, zasloužil 
se i o  vznik dnešních hlavních ulic, vybu-
doval velký pivovar. Je zajímavé, že se jeho 
panstvím dařilo a že prosperovala i na konci 
třicetileté války, kdy země byla zpustošená 
švédskými i císařskými vojsky a všude vládl 
hlad a bída. Jan Antonín Rottal byl výborným 
hospodářem, ale krutým pánem, kterému 
jeho poddaní říkali „zlý Rotál“. Byl tvrdý, nelí-
tostný a bezcitný, vždy dokázal prosadit svoji 
vůli. Krutě potlačil valašské povstání a jeho 
vůdce nechal popravit. Poddané donutil ro-
botovat i za použití násilí, vedl spory o nájem 
z užívání pozemků, placení mýta, o hranice 
panství, dokonce i o poddané. Spory se sou-
sedními panstvími, např. s Velehradem, vedl 
po celý život. Přitom dokázal rozepře řešit 
i diplomaticky. Tak urovnal např. spory mezi 
křesťanským a židovským obyvatelstvem ke 
spokojenosti obou stran. Na sklonku života 
trávil většinu času ve Vídni, kde také zemřel. 
Dvakrát se oženil, ale mužského potomka se 
nedočkal, a tak po jeho smrti převzali sprá-
vu panství jeho vzdálení příbuzní. V r.1762 
zemřel bez mužského potomka i poslední 
nástupce František Antonín, a tím vymřel 
starobylý rod Rottalů po meči.
Pokud se čtenáři ptají, proč o Janu Antonínu 
Rottalovi píšeme, dovolujeme si připome-
nout, že byl také vlastníkem naší obce. V roce 
1649 ji společně s obcemi Otrokovice a Kvít-
kovice za 34 000 zlatých odkoupil od Micha-
la Ferdinanda Althana a připojil je k panství 
Napajedla. V napajedelském urbáři z té doby  
je zaznamenáno, že v Sazovicích žilo 12 rodin 

pololáníků a 9 rodin podsedníků. V roce 2002, 
kdy slavila naše obec 640 let od první písemné 
zmínky, jí byly uděleny základní obecní sym-
boly – znak a prapor. Heraldik Miroslav Pavlů, 
který podobu symbolů navrhoval, vycházel 
jednak ze staré pečetní symboliky (zlatá čel-
ně postavená radlice), jednak z heraldiky vý-
znamných feudálních vlastníků obce Sazovi-
ce. A tak zlatá osmihrotá hvězda zastupuje rod 
Šternberků, kombinace modré, zlaté, červené 
a stříbrné barvy pochází 
z erbu Tetourů z Tetova 
a  červené orlí křídlo 
symbolizuje rod Rottalů. 

 Mgr. Věra Nejezová

Vzpomínky legionáře B. Tetoura 
Pokračování zápisků italského legionáře Bohumila Tetoura  (zajetí v Itálii)

Koupání v moři
Ve slunečných dnech, které na Asinaře pře-
vládaly, jsme se opalovali a zdravým moř-
ským vzduchem provětrávali plíce. Jedni sbí-
rali lastury, druzí chytali ryby, koupali jsme 
se. I plovat jsem se zde naučil, vždyť ta moř-
ská voda sama člověka nesla. Ale byla slaná, 
obzvláště když se jí člověk napil při prvních 
pokusech udržet se nad vodou. Starý mrzu-
tý poručík Trojka, opálený na celém těle jako 
Indián, koupal a opaloval se vždy , snad je-
diný z nás, bez plavek, objevil v moři jakési 
kraby hvězdicového tvaru a tvrdil o nich, že 
prý se mohou jísti jako ústřice. Ještě dnes 
ho vidím, jak sedí na velkém kameni vyční-

vajícím z  moře, klade si na levou dlaň toho 
kraba, pravou rukou rozsekne nožem tu 
lasturu a měkký beztvárný obsah s požitkem 
vypije. Nikdo se neodvážil to po něm zkusi-
ti, nebylo nám dobře od žaludku už jen při 
pohledu na jeho lukulské hody. Varovali nás, 
abychom se nevzdalovali daleko od břehu, 
jsou tu prý v  moři žraloci, tož nevím, nikdy 
jsem tam žádného neviděl. Jednou přinesl 
italský voják štíhlé, asi ½ metru dlouhé ryby 
a nabízel nám je ke koupi. Jsou to prý žralo-
ci a jejich kůže se prý dá dobře konservovat 
sušením na slunci. Tak jsem si také jednoho 
koupil, opatrně stáhnul, kůži navlékl na kula-
tou nohu od rozbité židle, kterou jsem našel 

vyhozenou na smetišti, a usušil jsem ji. Přive-
zl jsem si ji domů, ještě ji stále někde mám 
a stále se chystám, že si ji jednou dám pre-
parovat.

Kantina
Častý pobyt v přírodě, slunce, pohyb a slaný 
mořský vzduch podporovaly trávení. Přes-
tože strava byla dostatečná a výborná, měli 
jsme stále hlad, víceméně chuť. A tak jsme 
pilně navštěvovali kantinu, hlavně dopoled-
ne, byla blízko a sváděla přímo k hýření. Bylo 
tam možno koupit výbornou mortadellu, ne 
takovou měkkou, matnou a plnou vody, jako 
teď u nás se prodává, ale lesklou, tvrdou jako 

Jan Antonín Rottal

Erb rodu Rottalů
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uherský salám, velká kola krájená strojkem 
na tak tenké plátečky, že zrnka pepře, který-
mi byla kořeněna, byla rozříznuta na několi-
krát. Pak tam měli výborný bílý chleba, mno-
ho druhů sýrů, ryb a rybiček a jiné pochoutky 
v konservách, kondensované slazené mléko, 
dále různé sladkosti a čokolády, pomeranče, 
fíky, datle; potom cigarety Macedonia, měly 
odpovídat našim Memfiskám, ale byly mno-
hem horší kvality, tvarem podobné Vlastám 
či Lípám – Legiím, a Popolare, tenké jako 
naše Uherky, ale mnohem dráždivější, od-
povídající našim pozdějším Zorkám. Kuřáci 
doutníků kupovali tzv. „čvaňháky“, už si ne-
mohu vzpomenout, jak se jim říkalo italsky, 
něco podobného jako naše viržinka, ovšem 
ne tak chutné. Byly dlouhé jako tužka, všude 
stejně silné, na obou koncích useknuté. Před 
zapálením se uprostřed rozlomily, a tak byly 
z jedné dvě a zapalovaly se v místech lomu. 
A čím? Voskovými zápalkami v papírových 
krabičkách, které se samy zavíraly, poněvadž 
měly víko připevněné gumičkou. V Itálii se 
nepoužívá zápalek dřevěných jako u nás, 
tam se šetří dřevem, mají ho tam nedostatek. 
Byly však i doby, kdy nebylo co kouřit, buď 
došlo katinskému kuřivo, nebo nám pení-
ze…Tož jsme kouřili „domovinu“, každý měl 
svoji, z různých bylin různě zpracovaných. 

Vzpomínám si, že jsem sbíral jakési modré 
zvonky, sušil, potom namáčel několik dní 
v nádobě naplněné vodou, v níž jsem vylu-
hoval zbytky odhozených „čvaňháků“, a pak 
opět sušil. Panečku, to bylo pokouřeníčko!                                                                                                       
K pití bylo pivo, mizerné a teplé, dobré liké-
ry a výborné Chianti, lehké červené víno ve 
dvoulitrových skleněných butelkách s úzkým 
hrdlem. Aby se nekazilo, bylo zalito olejem, 
který se po odzátkování odstříknul.
Mimo pokrmy a nápoje bylo možno v kantině 
koupit různé součástky textilu, ba i boty, jak 
tomu bývalo kdysi i u nás na dědině v obcho-
dech „smíšeným zbožím“. Tyto věci však byly 
drahé, kdežto jídlo a pití poměrně laciné.

Utráceli jsme!
Neuměli jsme šetřit. Vittorio Emanuelle nám 
sice vyplácel gáži, mně např, měsíčně 150 lir, 
tak jako kdybych sloužil v Rakousku, kde měl 
tehdy mladý poručík bez přídavků 150 korun. 
Ubytování bylo zdarma, strava za režijní po-
platek, a přece jsem stále pociťoval nedosta-
tek peněz. Jednak jsem hodně utrácel v kanti-
ně a potom, nevím proč, ale moc se mi kazily 
zuby. Snad proto, že na frontě jsem předtím 
o ně nemohl pořádně pečovat. Dvakrát týd-
ně dojížděl na Asinaru zubní lékař či technik 
ze Sardinie a ordinoval v Cale Reale. Tož jsem 

k němu také docházel a celé ošetření chrupu 
stálo mnoho peněz. Ano, i já jsem pociťoval 
nedostatek peněz. Snadná pomoc  – psal 
jsem si o peníze domů. Vždyť jsem přece po-
slal z fronty za dva roky více než 2 000 korun!  
Ani mi nenapadlo, že by i rodiče mohli mít 
nedostatek peněz. Copak já jsem věděl, že 
měl tatínek stále tentýž plat jako v míru a na 
začátku války, že je ve vlasti veliká drahota, 
ve městech dokonce hlad a nouze, že rodiče 
už vyměnili za mouku, máslo a jiné životní 
potřeby všechny lepší součásti oděvu, do-
konce i mého civilního, když už si byli jisti, že 
se vrátím domů až po válce, kdy snad bude 
zase všeho dost, i peněz. Že vyměnili i můj 
zeměpisný atlas a že nakonac spotřebovali 
i peníze, které jsem já posílal domů?! O tom 
jsem nevěděl, oni mi to nenapsali, nestěžo-
vali si a mně ani na mysl nepřišlo, že by to 
bylo možné, aby v Sazovicích stálo kilo másla 
přibližně tolik, kolik měl tatínek měsíčního 
platu.  Vždyť jsem se mohl uskrovňovat ( na 
zubech jsem ovšem šetřit nemohl) rozhod-
ně však na lahůdkách v kantině. Nuž v této 
neznalosti poměrů jsem psal o peníze domů 
a oni, chudáci dobří, posílali. Nejprve 200 ko-
run, později zase 50 korun, což dohromady 
bylo více, než měl tatínek měsíčního platu!                                                                                            
Jak se za to ještě dnes stydím!!!

Test inteligence
Naši předkové vtělili své životní zkušenosti a svou životní moudrost 
do přísloví a úsloví. Učinili to způsobem velmi stručným, názorným 
a výstižným. Dnešní přeintelektualizovaný člověk už není schopen 
takové stručnosti a vyjadřuje se podobně, jak je to uvedeno v našem 
textu. Uhodnete, o která známá česká přísloví jde? 

1. Číslo, jímž můžeš vyjádřit svou jazykovou potenci, se rovná 
číslu, jímž znásobuješ vlastní ego.

2. Kdo odolá pokušení podlehnout touze nechat dřímat svoji 
vlastní energii, bývá zahrnut chlorofylem.

3. Částečná ztráta smyslového vnímání není překážkou 
suverenity mezi přírodou ještě více postiženými jedinci.

4. Na místě nacházejícím se v bezprostřední blízkosti zařízení 
k instalaci světelného zdroje dopadá minimum paprsků ze 
zdroje se šířících.

5. Více než jednou, ale méně než třikrát urči velikost fyzikální 
či chemické veličiny a méně než dvakrát, ale více než nulkrát 
použij takové technologie obrábění, kterou lze části od sebe 
oddělovati.

6. Mnoho šelem čeledi canis přivodí exitus hlodavce z čeledi 
ponidac.

Správné odpovědi najdete na str. 16 
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Správné odpovědi na test inteligence 
1. Kolik jazyků umíš, tolikrát jsi člověkem.

2. Komu se nelení, tomu se zelení.

3. Jednooký mezi slepými králem.

4. Pod svícnem bývá nejvíc tma.

5. Dvakrát měř, jednou řež.

6. Mnoho psů – zajícova smrt.

KADEŘNICTVÍ JANA MORAVCOVÁ

 STŘEDA 8.30–12.00
 ČTVRTEK 8.30–12.00
 PÁTEK 8.30–12.00  

(podle objednávek 16.00–19.00 hodin)

Objednávat se můžete na tel. čísle  
605 436 848 nebo přímo v kadeřnictví.

OBECNÍ ÚŘAD – ÚŘEDNÍ HODINY

PONDĚLÍ 7.30–11.00,  14.00–17.30
STŘEDA 7.30–11.00,  14.00–17.30

Tel.: 577 121 500, 725 121 141

OBECNÍ KNIHOVNA SAZOVICE

Otevřeno KAŽDÝ ČTVRTEK  
odpoledne od 14.00 do 19.30 hod.

E-mail: knihovna.sazovice@email.cz 
Tel.: 732 531 400

PEDIKÚRA

Tel.: 605 261 375

POTRAVINY SAZOVJANKA

 PONDĚLÍ 7.00–16.00
 ÚTERÝ 7.00–16.00
 STŘEDA 7.00–16.00
 ČTVRTEK 7.00–16.00
 PÁTEK 7.00–16.00
 SOBOTA 7.00–10.00

Tel.: 739 341 167

POHOSTINSTVÍ

 PONDĚLÍ–ČTVRTEK 16.00–22.00
 PÁTEK 16.00–23.00
 SOBOTA 14.00–23.00
 NEDĚLE 10.00–22.00

Informace pro občany

PROVOZNÍ DOBA SBĚRNÉHO DVORA

V letním období (1. 3.–30. 11.)
ÚTERÝ 16:00–19:00  
ČTVRTEK 10:00–12:00 16:00–19:00
SOBOTA 09:00–15:00  
 polední přestávka 12:00–12:30

V zimním období (1. 12.–28. 2.)  
ÚTERÝ 16:00–18:00  
ČTVRTEK 10:00–12:00 16:00–18:00
SOBOTA 09:00–15:00   
 polední přestávka 12:00–12:30


